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  OR.0002.2.2022 

Protokół z obrad 

XXXIX.2022 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 22 marca 2022 r 

XXXIX.2022 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku Urzędu Gminy w Kowali. Sesję rozpoczęto  

o godz. 10:00. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył XXXIX Sesję. Przywitał 

przybyłych Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Sekretarz Alinę Szczęśniak, 

Panią Agnieszkę Delikat – Skarbnik Gminy, Kierownik GOPS-u Panią Annę Zaleszczyk oraz Kierowników 

Referatów Urzędu Gminy Kowala i jednostek organizacyjnych gminy oraz Dyrektora Aesco Group Kamila 

Wawrzyńskiego. Przewodniczący przywitał również Panie i Panów Sołtysów, przybyłych gości oraz 

mieszkańców oglądających sesję online.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 13 radnych, co stanowi quorum 

zdolne do podejmowania proponowanych uchwał (nieobecny Radny Paweł lis, Radny Jarosław Słomka). 

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie XXXIX.2022 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XXXVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 25 lutego 2022 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady 

Gminy, trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na 2022 rok. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowala 

na lata 2022-2025. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, nabywania  

i wykupu.  
9. Sprawozdanie z Działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-

Stępocinie za rok 2021. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Kowala do realizacji Programu 

„Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2022. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „ Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 

oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala w 2022 roku”.  
12. Podjęcie uchwały w sprawie w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy 

Kowala do porozumienia międzygminnego dotyczącego opracowania dokumentu pn. 
„Plan Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla Gmin Obszaru Funkcjonalnego Radomia 
2030+”. 

13. Sprawy różne. 
14. Zakończenie obrad.  
 
 

Wójt Dariusz Bulski wprowadził poprawki do punktu 8 oraz punktu 10. Dodatkowo Pan Wójt dodał 

punkt 13 – „Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości 

Trablice, gmina Kowala”. 
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 Porządek obrad po wprowadzeniu poprawek: 
 

1. Otwarcie XXXIX.2022 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XXXVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 25 lutego 2022 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady 

Gminy, trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na 2022 rok. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowala 

na lata 2022-2025. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, nabywania i 

wykupu.  
9. Sprawozdanie z Działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-

Stępocinie za rok 2021. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Programu Osłonowego Gminy Kowala „Korpus 

Wsparcia Seniorów” na rok 2022. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „ Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 

oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala w 2022 roku”.  
12. Podjęcie uchwały w sprawie w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy 

Kowala do porozumienia międzygminnego dotyczącego opracowania dokumentu pn. 
„Plan Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla Gmin Obszaru Funkcjonalnego Radomia 
2030+”. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w 
miejscowości Trablice, gmina Kowala.  

14. Sprawy różne. 
15. Zakończenie obrad.  

 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad z proponowanymi 

poprawkami. Rada Gminy głosowała: 13 - głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących 

przy 2 Radnych nieobecnych (Radny Paweł Lis, Radny Jarosław Słomka).  

 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z XXXVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 25 lutego 2022 roku.  
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu z XXXVIII sesji Rady 

Gminy Kowala z dnia 25 lutego 2022 roku. Rada Gminy głosowała: 13 - głosów za, 0 – głosów przeciw, 

0 – głosów wstrzymujących przy 2 Radnych nieobecnych (Radny Paweł Lis, Radny Jarosław Słomka). 

 

Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

 Pan Wójt przedstawił podsumowanie prac od poprzedniej sesji:  

24 Lutego nastąpił atak Rosji na Ukrainę. W urzędzie są organizowane spotkania Zespołu ds. 

Zarządzania Kryzysowego, podobne spotkania są organizowane ze Starostwem Powiatowym. Gmina 

Kowala aktywnie włączyła się w pomoc uchodźcom, zostały przygotowane cztery punkty noclegowe, 

w sumie 55 miejsc- zorganizowanie tych miejsc było możliwe dzięki Wojewódzkiemu Centrum 

Zarządzania Kryzysowego, który przekazał 55 łóżek polowych. Na tą chwile w żadnej świetlicy nie ma 
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uchodźców. W naszej gminie są prowadzone zbiórki darów, które również są wydawane obywatelom 

Ukrainy, którzy znaleźli schronienie na terenie naszej gminy. Na terenie gminy przebywało 90 

obywateli Ukrainy, te osoby zgłosiły się o nadanie numeru Pesel.  

3 marca odbyła się narada z Dyrektorami szkół Podstawowych oraz Przedszkola z terenu naszej gminy. 

4 marca odbył o się spotkanie z Prezydentem miasta Radomia w ramach Członków Stowarzyszenia 

Radomski Obszar Funkcjonalny. Tematem spotkania była komunikacja zbiorowa.  

7 marca odbyła się Rada Społeczna SP ZOZ w Kowali-Stępocinie. 

9 marca w Izbie Pamięci Ks. Romana Kotlarza odbyło się podsumowanie konkursów historycznych dla 

uczniów szkół podstawowych. 

19 marca w OSP Kowala -Stępocina odbyło się spotkanie sprawozdawcze. 

21 marca odbyła się Komisja Budżetowa Rady Gminy.  

Pan Wójt poinformował,  że są telefony ws. zaśmiecania na terenie naszej gminy (rowów, lasów). Co 

roku pracownicy interwencyjni sprzątają rowy przydrożne, ale niestety urząd nie jest w stanie 

przypilnować wszystkich osób którzy zaśmiecają teren naszej gminy. W miejscach, gdzie najczęściej są 

podrzucane odpady będą instalowane kamerki. 

Pan Wójt po raz kolejny przypomniał o konieczności złożenia deklaracji dotyczącej źródeł ciepła i źródeł 

spalania paliw. Termin złożenia deklaracji upływa 30 czerwca 2022 roku. 

10 marca wpłynęło pismo z Państwowej Komunikacji Samochodowej ws. zawieszenia kursu autobusu 

w soboty na trasie Radom-Kowala-Wierzbica, jest to spowodowane małą ilością pasażerów, którzy 

korzystali z danej linii.  

Zarząd Województwa Mazowieckiego informuje o możliwości składania wniosków o przyznanie 

pomocy w ramach programu gospodarka wodno-ściekowa – wsparcie inwestycji związanej  

z ulepszaniem, rozbudową wszystkich rodzajów małej infrastruktury w tym inwestycji z energia 

odnawialną i oszczędzanie energii. Termin konkursu jest od 18 marca do 19 kwietnia. Gmina Kowala 

będzie składała wniosek pod kątem kanalizacji w miejscowości Trablice.      

 

Ad. 5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 
trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował że:  
 
8 marca uczestniczył w sztabie kryzysowym Gminy Kowala w sprawie udzielenia pomocy uchodźcom 

przybywający z Ukrainy na teren naszej gminy. 

19 marca odbyło się zebranie sprawozdawcze OSP z terenu naszej gminy. 

19 marca odbył się Konkurs Powiatu Radomskiego – „Perły Powiatu”  

21 marca odbyła się Komisja Budżetowa Rady Gminy. 
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22 marca odbyły się Wspólne Komisje Rady Gminy Kowala, spotkanie dotyczyło omówienia spraw 

dotyczących emisji obligacji.   

 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do Rady Gminy wpłynęło kilka pism: 

1. Pismo do Komisji Oświaty w sprawie nieprawidłowości dotyczących dyrektora PP w Kowali-

Stępocinie. Przewodniczący również odczytał odpowiedź udzieloną na to pismo.  

2. Wniosek złożony przez mieszkańca Mazowszan w sprawie zmiany przeznaczenia działki z rolnej 

na budowlaną.  

3. Pismo Wojewody Mazowieckiego Konstantego Radziwiłła w sprawie przekazania życzeń 

wszystkim sołtysom z okazji Dnia Sołtysa. 

4. Skarga do WSA w Warszawie w sprawie stwierdzenia nieważności dwóch uchwał podjętych na 

sesji w dniu 25 lutego 2022 roku. Dotyczy miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego części wsi Huta Mazowszańska, Mazowszany, Kotarwice, druga uchwała 

dotyczy części wsi Huta Mazowszańska, Mazowszany, Kotarwice- część B. 

5. Petycja w sprawie programów naprawy powietrza- Cech Zdunów polskich. Rada Gminy nie jest 

organem właściwym do podejmowania w tej sprawie uchwał, petycja został przekazana 

według właściwości do Sejmiku Wojewódzkiego.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak w imieniu Pana Wójta Dariusz Bulskiego, Ks. Piotra Borciucha, Radnej 

Agaty Kicior oraz Sołtys wsi Kosów Moniki Romanowskiej zaprosił na uroczystości związane  

z upamiętnieniem pomordowanych w Katyniu w dniu 10 kwietnia 2022 roku. Msza Święta o godz. 

12:00 w Kościele parafialnym w Kowali-Stępocinia.         

Ad. 6. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na 2022 rok. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że do bieżącej uchwały chciałby wprowadzić autopoprawkę w 

załączniku nr 1, tabela nr 1- plan dochodów budżetu na 2022 rok do uchwały budżetowej nr 

XXXVII.307.2021 z dnia 28 grudnia 2021 rok. Chodzi o 20 000 zł – wpływy z części opłaty za zezwolenie 

na sprzedaż alkoholowych w obrocie hurtowym.  

Zwiększenie planów bieżących o kwotę 39 591 zł wynika z: 

- wprowadzenia środków pochodzących z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 realokację programu 

„Korpus Seniorów” w kwocie 73 740,00zł, 

-zmniejszenia rocznego planu części oświatowej subwencji ogólnej w kwocie 94 558,00 zł, 

- wprowadzenia środków z rezerwy części oświatowej subwencji ogólnej z tytułu wsparcia szkół  

w zakresie zorganizowania dodatkowych zajęć specjalistycznych z zakresu pomocy psychologiczno-

pedagogicznej w kwocie 41 409,00 zł, 
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- zwiększenie planu wydatków o kwotę 11 148 667,58 zł wynika z: 

- zwiększenia planu wydatków majątkowych o kwotę 10 186 000,00 zł, 

- zwiększenia planu wydatków bieżących o kwotę 962 667,58 zł. 

Pan Wójt poinformował, że plan inwestycyjny na ten rok to 20 368 000,00 zł. 7 000 000,00 zł  

z obligacji musza iść tylko na zadania inwestycyjne. 

Pan Wójt również omówił tabele załączone do uchwały Budżetowej. Zostały omówione plany 

inwestycyjne i naniesione zmiany w uchwale.   

Radny Dariusz Parszewski uważa, ze obecny czas dla inwestycji jest czasem trudnym, galopująca 

inflacja, ceny materiałów wzrastające w tempie geometrycznym co prowadzi do dużego wzrostu cen 

wykonania inwestycji. Radny chciałby przypomnieć, że wszystkie inwestycje które są wpisane  

w uchwale budżetowej urząd chce realizować, częściowo są to inwestycje z dofinasowaniem. Po 

wykonaniu inwestycji dostaniemy zwrot części poniesionych kosztów. Temat inwestycji i zmian  

w uchwale budżetowej był omawiany na Komisji Budżetowej, która poparła wprowadzone zmiany.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały 

Budżetowej Gminy Kowala na 2022 rok z wprowadzonymi autopoprawkami. Rada Gminy głosowała: 

Rada Gminy głosowała: 13 - głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 2 Radnych 

nieobecnych (Radny Paweł Lis, Radny Jarosław Słomka). Uchwała Nr XXXIX.342.2022. 

 
Ad. 7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowala na lata 
2022-2025. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że WPF jest powiązany z bieżącym Budżetem Gminy, nie ma 

wprowadzonych innych zmian. Oprócz zmiany w tytule uchwały wyrazy „na lata 2022-2025” zastępuje 

się wyrazami „na lata 2022-2030” 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Kowala na lata 2022-2025. Rada Gminy głosowała: 13 - głosów za,  

0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 2 Radnych nieobecnych (Radny Paweł Lis, Radny 

Jarosław Słomka). Uchwała Nr XXXIX.343.2022. 

 
Ad. 8. Podjęcie uchwały w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu.  
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały w sprawie emisji obligacji oraz zasad ich 

zbywania, nabywania i wykupu  był omawiany na posiedzeniu Stałych Komisji Rady Gminy. Więcej jest 

opisane w § 1 oraz w § 3 przedstawionej uchwały. Obligacje muszą być wydane na zadania 

inwestycyjne nie mogą być wydane na  wydatki bieżące. Na sesji jest obecny Pan Dyrektor Aesco Group 

Kamil Wawrzyński, który wytłumaczył Radnym na spotkaniu Komisji Stałych temat emisji obligacji. 
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Radna Agata Kicior uważa, że szkoda że dopiero teraz i idziemy w stronę obligacji, a nie na początku 

kadencji. Gmina do tej pory nie była zadłużona, ale najważniejsze jest to, abyśmy cały czas rozwijali 

naszą gminę. Również należy się zastanowić co zrobić, aby nasza gmina miała większe przychody, może 

poprzez przyciągnięcie do naszej gminy nowych inwestorów.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w naszej gminie się dużo dzieje, i należy przypomnieć, że w 2019 

r., gmina wzięła spory kredyt na rozwój gminy.  

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że wszyscy Radni byli na posiedzeniu Komisji Stałych,  

i doskonale wiemy , że obligacja jest bardziej korzystniejsza dla urzędu aniżeli kredyt. Wszystkie 

inwestycje, które będą wykonywane za pośrednictwem środków które będziemy posiadali są to 

inwestycje z dofinasowaniem. Szkoda byłoby, aby gmina musiała te środki oddać. Radna uważa, że jeśli 

Radni podjęli uchwałę budżetową z wprowadzonymi zmianami, to powinni również przyjąć uchwałę  

o obligacjach. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak podziękował za obecność na Komisjach i Sesji Panu Dyrektorowi 

Aesco Group Kamilowi Wawrzyńskiemu.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie emisji obligacji oraz zasad 

ich zbywania, nabywania i wykupu. Rada Gminy głosowała: Rada Gminy głosowała: 13 - głosów za,  

0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 2 Radnych nieobecnych (Radny Paweł Lis, Radny 

Jarosław Słomka). Uchwała Nr XXXIX.344.2022. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak przypomniał, że w ubiegłym roku Gmina Kowala wystawiła 10 działek 

do sprzedaży, na które było 96 osób chętnych. Ta sytuacja jasno nam przedstawia, że jest duże 

zainteresowanie mieszkańców Radomia działkami na terenie naszej gminy. 

 

Ad. 9. Sprawozdanie z Działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-Stępocinie za 
rok 2021. 
 
Pani Anna Zaleszczyk – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej poinformowała, że gminny 

Ośrodek Pomocy Społecznej jest samodzielną jednostką organizacyjną Urzędu Gminy nieposiadającą 

osobowości prawnej, jednostką budżetową. W strukturze ośrodka znajduje się dział pracy socjalnej w 

której jest zatrudnionych sześciu pracowników socjalnych z wykształceniem pracy socjalnej. W ośrodku 

również znajduje się dział zaświadczeń rodzinnych, wychowawczych w którym pracuje dwóch 

inspektorów oraz dwie pomoce administracyjne. W ośrodku zatrudniony jest księgowy, referent ds. 

księgowości, kadrowa. W strukturze ośrodka działa również świetlica środowiskowa z elementami 

socjoterapii w której zatrudniony jest jeden wychowawca. W świetlicy jest grupa osiemnastu dzieci. 

Zadaniem wychowawcy jest bieżąca opieka nad grupą dzieci i kreatywne zagospodarowanie czasu 

wolnego. W ramach ośrodka jest prowadzony również punkt konsultacyjno-informacyjny, zatrudniony 

jest terapeuta uzależnień, terapeuta ds. przemocy w rodzinie, są zatrudnieni asystenci rodzinni. Jest 
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zatrudnionych sześć opiekunek środowiskowych, które świadczą pomoc dla czternastu osób. GOPS 

również realizował program „asystent osobisty osoby niepełnosprawnej” w ramach, którego 

otrzymaliśmy dotacje w wysokości 11 529,00 zł. GOPS pracuje na zadaniach własnych oraz na 

zadaniach zleconych. Wypłacane są zasiłki stałe, składki zdrowotne, płacone są zasiłki celowe, 

okresowe. Finansowany jest pobyt w domu pomocy społecznej dla siedmiu osób.  

W strukturach ośrodka jest również Klub Seniora, który gromadzi seniorów i zapewnia im czas 

edukacyjno-kulturalny, sportowo-rekreacyjny. Również są organizowane prace społeczno-użyteczne.                     

 
Ad. 10. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Kowala do realizacji Programu „Korpus 
Wsparcia Seniorów” na rok 2022. 
 
Pani Anna Zaleszczyk – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej poinformowała, że program 

ma na celu wsparcie gminy w świadczeniu usług społecznych na rzecz seniorów polegająca na 

zapewnieniu dostępu do opieki na odległość osobom starszym. Realizacja programu ma na celu 

wsparcie w miejscu zamieszkania seniorów w wieku 65 lat, którzy maja problem z samodzielnym 

funkcjonowaniem ze względu na stan zdrowia. W ramach tego programu seniorzy w wieku 65 lat, będą 

mieli dostęp do tzw. opasek bezpieczeństwa, wyposażone są one w trzy przyciski: Przycisk 

bezpieczeństwa, detektor upadku, czujnik zdjęcia opaski, lokalizator i funkcja umożliwiająca 

komunikowanie się z centrum obsługi i opiekunem oraz funkcja monitorująca czynności życiowe.   

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała czy te osoby będą weryfikowane pod kątem przyznania tej 

opaski. Czy już można zgłaszać takie osoby? 

Pani Anna Zaleszczyk – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej poinformowała, że tak te 

opaski będą kierowane przeważnie do osób zamieszkałych samotnie. Już można takie osoby jak 

najbardziej zgłaszać do ośrodka zdrowia. Do programu może być zakwalifikowanych 40 osób.       

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przystąpienia Gminy 

Kowala do realizacji Programu „Korpus Wsparcia Seniorów” na rok 2022. Rada Gminy głosowała: 13 - 

głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 2 Radnych nieobecnych (Radny Paweł 

Lis, Radny Jarosław Słomka). Uchwała Nr XXXIX.345.2022. 

 
Ad. 11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „ Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala w 2022 roku”. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że art. 11 a ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 roku o ochronie zwierząt 

nakłada na Radę Gminy obowiązek co rocznego do dnia 31 marca przyjęcia w drodze uchwały 

Programu Opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. Projekt 

uchwały został wysłany do Powiatowego Lekarza Weterynarii oraz do Kół Łowieckich działających na 

terenie Gminy Kowala celem zaopiniowania. Powiatowy Lekarz Weterynarii zaopiniował Program 
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pozytywni podobnie Koła łowieckie. Program ma na celu zapewnienie opieki zwierzętom bezdomnym, 

zapewnienie bezpieczeństwa mieszkańcom, a także edukacje w zakresie humanitarnego traktowania 

zwierząt. Realizacja programu wpłynie na ograniczenie bezdomności zwierząt, a także na zmniejszenie 

populacji porzuconych zwierząt.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia „ Programu 

opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy 

Kowala w 2022 roku”. Rada Gminy głosowała: Rada Gminy głosowała: 13 - głosów za, 0 – głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 2 Radnych nieobecnych (Radny Paweł Lis, Radny Jarosław 

Słomka). Uchwała Nr XXXIX.346.2022. 

  
Ad. 12. Podjęcie uchwały w sprawie w sprawie wyrażenia zgody na przystąpienie Gminy Kowala do 
porozumienia międzygminnego dotyczącego opracowania dokumentu pn. „Plan Zrównoważonej 
Mobilności Miejskiej dla Gmin Obszaru Funkcjonalnego Radomia 2030+”. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że uchwała jest związana ze spotkaniem u Pana Prezydenta 

Radomia ze wszystkimi Wójtami i Burmistrzami Powiatu radomskiego. Projekt tej uchwały reguluje 

zasady współpracy przy przygotowaniu planu zrównoważonej mobilności miejskiej dla gmin obszaru 

funkcjonowania Radomia 2023+. Przedsięwzięcie jest wspólną inicjatywą dla miasta Radomia oraz 

partnerów gmin powiatu radomskiego. Rozporządzenie Parlamentu Europejskiego i rady w sprawie 

unijnych wytycznych dotyczących rozwoju transeuropejskiej sieci transportowej, zmiany 

rozporządzenia (UE) 2021/1153 i rozporządzenia (UE) nr 913/2010 oraz uchylenia rozporządzenia (UE) 

1315/2013 stanowi, iż miasta (węzły miejskie) powyżej 100 tys. mieszkańców zostaną włączone do 

transeuropejskiej sieci transportowej. Węzły te zostaną zobowiązane do przyjęcia planu 

zrównoważonej mobilności miejskiej  (SUMP) zgodnie z załącznikiem V, który obejmuje w szczególności 

środki integracji różnych rodzajów transportu, promowania efektywnej mobilności bezemisyjnej,  

w tym zrównoważonej i bezemisyjnej logistyki miejskiej, zmniejszenia zanieczyszczenia powietrza  

i hałasu oraz uwzględniając dalekobieżne transeuropejskie przepływy transportowe. SUMP jest 

dokumentem strategicznym ułatwiającym planowanie, uwzgledniający szerszy kontekst 

funkcjonowania miasta i jego otoczenia w perspektywie długookresowej.  Opracowywanie i wdrażanie 

SUMP oparte jest na partycypacyjnym podejściu do rozwoju transportu miejskiego, bilansujący  

i integrujący rozwój wszystkich środków transportu osób i towarów, zapewniający pełną integrację 

pionową i poziomą, ocenę jego skuteczności, regularnie monitorowany, podawany procedurze 

przeglądu i raportowaniu, uwzględniający koszty zewnętrzne dla wszystkich środków transportu.  

W praktyce SUMP ma na celu stworzenie miejskiego systemu transportu zapewniającego wszystkim 

obywatelom takiej opcji transportowej, która umożliwia dostęp do kluczowych celów podróży i usług, 

poprawi stan bezpieczeństwa, przyczyni się do redukcji zanieczyszczeń powietrza i hałasu. 
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Opracowanie SUMP wymaga sformalizowania współpracy pomiędzy zainteresowanymi samorządami 

w formie porozumienia międzygminnego oraz partycypowania w kosztach jego przygotowania przez 

podmiot zewnętrzny wyłoniony w trybie ustawy o zamówieniach publicznych. Miasto Radom chce 

realizować taki dokument, na to zadanie jest również przygotowany finansowo. Co do kosztów które 

gmina musiałaby ponieść: jeśli miasto Radom uzyskałoby dofinasowanie to koszt w przeliczeniu na 

naszych mieszkańców wyniósłby ok 6 000 tyś zł, jeśli niestety nie udałoby się pozyskać środków 

zewnętrznych to gmina musiałaby ponieść koszty wielkości ok 20 000 zł. Mamy czas do końca marca, 

aby podjąć decyzję czy gmina przystępuje do tego projektu.  

Radna Jolanta Pszczoła zauważyła, że jeśli wyciągniemy rękę ku miastu Radom to może i miasto coś dla 

nas zrobi. Radna ma tu na myśli poprawienie przystanku końcowego w Krychnowicach, z tego 

przystanku korzystają ludzie niepełnosprawni. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zgadza się z Radną. W tej sprawie było zorganizowane spotkanie 

oraz były wysyłane pisma, na dzień dzisiejszy czekamy. Co nie wyklucza tego, że można wrócić do 

kolejnych rozmów.  

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że z miastem Radomiem już jesteśmy komunikacyjnie 

związani np. linią 23, linią nr 5. Radny uważa, że przystąpienie do tego planu w przyszłości może się 

okazać bardzo korzystne dla naszej gminy.         

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

przystąpienie Gminy Kowala do porozumienia międzygminnego dotyczącego opracowania dokumentu 

pn. „Plan Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla Gmin Obszaru Funkcjonalnego Radomia 2030+”. 

Rada Gminy głosowała: 13 - głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 2 Radnych 

nieobecnych (Radny Paweł Lis, Radny Jarosław Słomka). Uchwała Nr XXXIX.347.2022. 

 
Ad. 13. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości 
Trablice, gmina Kowala. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że po uzyskaniu zgody właścicieli drogi wewnętrznej położonej  

w miejscowości Trablice oznaczonej w ewidencji gruntów i budynków jako działki nr ew. 484/3, 484/3 

została nadana nazwa ulicy „ Familijna”. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie nadania nazwy drodze 

wewnętrznej położonej w miejscowości Trablice, gmina Kowala. Rada Gminy głosowała: 13 - głosów 

za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących przy 2 Radnych nieobecnych (Radny Paweł Lis, 

Radny Jarosław Słomka). Uchwała Nr XXXIX.348.2022. 

Ad. 14. Sprawy różne. 
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Przewodniczący Dariusz Chruślak podziękował Wiceprzewodniczącemu Janowi Fryszkowskiemu za 

poprowadzenie sesji w miesiącu lutym. Przewodniczący również podziękował wszystkim mieszkańcom 

naszej gminy za udzieloną pomoc dla uchodźców z Ukrainy.  

Radna Agata Kicior zaprosiła wszystkich na uroczystości odsłonięcia pomnika w miejscowości Kosów  

w dniu 10 kwietnia 2022 roku. Rozpoczęcie uroczystości rozpocznie się Mszą św. o godz. 12:00  

w Kościele parafialnym pw. Św. Wojciecha w Kowali, a około 13.30 w Kosowie odbędzie się odsłonięcie 

pomnika.  

Radny Jan Malmon poprosił Pana Wójta, aby nie kierował starszych osób, które chcą załatwić sprawy 

urzędowe w gminie do sołtysa Kotarwic w celu ich przywiezienia do urzędu. Sołtys nie ma podpinanej 

umowy z gminą, aby takie usługi wykonywać.  

Pan Wójt Dariusz Chruślak poprosił, aby Radny podał konkretny przykład, ponieważ nie wie dokładnie 

o która sytuację chodzi. 

Radny Jam Malmon podał nazwisko osoby, którą Pan Wójt skierował do sołtysa.  

Pan Wójt Dariusz Bulski poinformował, że następnym razem nie będzie już takich informacji udzielał 

mieszkańcom. 

Radna Agata Kicior zapytał czy w SP ZOZ będzie zatrudniony pediatra. Radna zapytała również do kogo 

mogą się zgłaszać osoby o możliwość zamontowania kamer ws. zaśmiecania terenu. Radna zapytała ile 

już dzieci ukraińskich zostało zapisanych do szkół na terenie naszej gminy i czy jest w planach 

zatrudnienie osób w szkołach, które wspomagałby tą opiekę sprawować.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w ośrodku zdrowia jest trzech lekarzy rodzinnych, którzy mają 

również w swojej specjalizacji pediatrię. Dlatego w ośrodku zdrowia jest zapewniona opieka dla 

dorosłych i dzieci. Kamery na terenie gminy Kowala będą montowane tak, aby mieszkańcy nie wiedzieli 

gdzie one są. Jeśli zostanie nagrane podrzucanie odpadów to nagranie zostanie przekazane policji. 

Radni lub sołtysi jeśli uznają potrzebę zamontowania takiej kamery zgłaszaj to do urzędu.  

Na dzień dzisiejszy jest kilkoro dzieci w PSP w Kowali-Stępocinie z innych szkół na razie nie mamy 

sygnałów, ale codziennie się to zmienia. Wszystkie zadania będą realizowane, w takim zakresie na co 

nam przepisy pozwalają.  

Radna Krystyna Grzyb potwierdziła, że była świadkiem, że w ośrodku zdrowia w Kowali-Stępocinie 

obowiązki pediatry przejmuje lekarz rodzinny. Dzieci te są przyjmowane z marsza bez czekania  

w kolejce.       

 
Ad.15. Zakończenie obrad. 

   

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął XXXIX.2022 sesję Rady Gminy (godz. 11:45 ). 

Protokołowała: Aldona Osińska. 


